
 PROTOKÓŁ NR XXIV/08

Z XXIV SESJI 

RADY MIEJSKIEJ W KOWARACH,

która odbyła si  11 marca 2008 rokuę

w sali konferencyjnej Urz du Miejskiego w Kowarach.ę

           Przewodnicz cy Rady Miejskiej, Tadeusz Cwynar - stwierdziwszy prawomocno ć obrad -ą ś  

o godzinie 17:10 otworzył XXIV Sesj . W posiedzeniu uczestniczyło 12 Radnych (nieobecnię  

usprawiedliwieni: p. Ujma, p. Ł giewka, p. Nowicki - zał cznik nr 1), co wobec ustawowegoą ą  

składu Rady, wynosz cego 15 osób, stanowi quorum. ą

Nast pnie odczytał porz dek obrad (zał cznik nr 2), który – poddany pod głosowanie - przyj tyę ą ą ę  

został jednogło nie, a przedstawiał si , jak poni ej.ś ę ż

1. Otwarcie Sesji.

2. Przyj cie porz dku obrad.ę ą

3. Rozpatrzenie projektów uchwał w sprawach:

a)zmian w bud ecie Miasta na 2008 rok;ż

b)wyra enia  zgody  na  podpisanie  porozumienia  o  współpracy  w  ramach  projektuż  

przeznaczonego do realizacji ze rodków Programu Operacyjnego Współpracy Transgranicznejś  

Republika  Czeska  –  Rzeczpospolita  Polska  2007  –  2013  z  Gmin  Karpacz  oraz  Pec  podą  

Sne kou.ż

4. Zamkni cie Sesji.ę

Ad. 3 a Zmian w bud ecie Miasta na 2008 rok.ż

Jako pierwszy głos zabrał Burmistrz, który – poinformowawszy, i  w uchwale zawarte s  dważ ą  

elementy – zaproponował omówienie najpierw rewitalizacji parku oraz kortów tenisowych. 

 P.  Kusznerczuk,  Biuro Promocji,  Rozwoju  i  Przedsi biorczo ci,  wyja niła,  e  celem owegoę ś ś ż  

przedsi wzi cia  jest  stworzenie  bazy  sportowo-rekreacyjnej,  z  której  b d  mogli  korzystaćę ę ę ą  

mieszka cy Miasta, miast partnerskich oraz Zaclerza, jak i grupy docelowe, czyli harcerze,ń  

osoby niepełnosprawne, młodzie  szkolna. Obiekt b dzie bowiem ogólnodost pny, a opiekowaćż ę ę  

si  nim b dzie  Stowarzyszenie  Tenisa Ziemnego „Return”,  Zwi zek Harcerstwa Oddział  wę ę ą  

Kowarach  oraz  TPD.  Zakres  zadania  to  modernizacja  nawierzchni  kortów  tenisowych  z 

mo liwo ci  utworzenia  lodowiska  oraz  zaplecza  socjalnego.  Planowane  jest  również ś ą ż 

zagospodarowanie parku miejskiego, gdzie powstanie miejsce na ognisko, mały plac zabaw, a 

ponadto odnowione zostan  znajduj ce si  tam pomniki.ą ą ę

P.  Kusznerczuk  dodała,  i  planowane  jest  tak e  wykonanie  materiałów edukacyjnych  orazż ż  

gad etów promuj cych Miasto.ż ą

 P. Kubarko, Biuro Promocji, Rozwoju i Przedsi biorczo ci, oznajmiła, e w drugim projekcieę ś ż  

udział bior : Pec pod nie k , Karpacz oraz Kowary. Główne jego zało enie, to ujednolicenieą Ś ż ą ż  
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systemu  oznakowania  na  terenie  Miasta  zarówno  dla  obsługi  ruchu  turystycznego,  jak  i 

mieszka ców,  a  podstawowym  elementem  jest  system  informacji  miejskiej  –  strzałkiń  

wskazuj ce drog  do wa niejszych instytucji oraz obiektów architektonicznych.ą ę ż

Kolejna mo liwo ć, to oznakowanie 13 atrakcji turystycznych poprzez ustawienie przy ka dej zż ś ż  

nich  kamienia,  przy  którym  b dzie  umieszczona  tabliczka  z  podstawowymi  danymi  orazę  

adresem strony internetowej z wi ksz  ilo ci  wiadomo ci na temat danego obiektu. ę ą ś ą ś

Ponadto zakupiony zostanie panel – du a tablica elektroniczna, na której wy wietlane b dż ś ę ą 

informacje na temat pogody, partnerów Miasta, stoków narciarskich. Wst pnie ustalono, eę ż  

umieszczony  zostanie  na  cianie  budynku  B  Urz du  Miejskiego,  niemniej  p.  Kubarkoś ę  

zaznaczyła, i  nie jest to ostateczna decyzja. Wst pna cena to 21 tysi cy zł. ż ę ę

 P. Klepacz oznajmiła, e o ile projekt dotycz cy parku omawiany był na bie co, to tym drugimż ą żą  

Radni s  zaskoczeni.ą

 Burmistrz  odparł,  i  w trakcie rozmów z Karpaczem na temat  wspólnej  drogi  wiod cej  zż ą  

Przeł czy  Kowarskiej,  postanowiono  utworzyć  grup  partnersk  składaj c  si  z  gminę ę ą ą ą ę  

Karkonoszy  Wschodnich.  Miesi c  temu  w  Urz dzie  Miejskim  odbyło  si  spotkanieą ę ę  

przedstawicieli  Podgórzyna,  Karpacza,  Mysłakowic,  Kowar.  Burmistrz dodał,  e  zaprosił  doż  

współpracy tak e Pec pod nie k , Mał  Up  oraz Zaclerz. ż Ś ż ą ą ę

Burmistrz  przypomniał,  i  w  poprzedniej  kadencji  planowano  oznakować  ulice,  co  miałoż  

kosztować około 40 tysi cy zł, a warto ć tego projektu wynosi ponad 50 tysi cy zł, natomiastę ś ę  

dodatkowe elementy, to oznakowanie atrakcji, punkt diodowy, na którym mo na by wy wietlaćż ś  

informacje na temat bie cych spraw.żą

  Nast pnie p. Ławer, Skarbnik Miasta, omówił zmiany wprowadzone w bud ecie. ę ż

  P. Kosowski zauwa ył, e Karpacz na wspomnianej mapie atrakcji turystycznych zamie cił ichż ż ś  

około 25, czy ponad 20.

  P. Tyrawa dodał, i  brakuje mu Skałki Kowarskiej, sk d roztacza si  pi kny widok na Kowary.ż ą ę ę  

W tpliwo ci Radnego wzbudziło z kolei uj cie Nowego Dworu, który jako własno ć prywatna,ą ś ę ś  

nie mo e być zwiedzany.ż

 Burmistrz odparł, e niewykluczone, i  zostanie sprzedany, a nowy wła ciciel udost pni goż ż ś ę  

turystom. 

 P. Kosowski poinformował, e opracowanie mapy atrakcji turystycznych Kowar jest jednym zż  

punktów w planie Komisji Sportu, Turystyki i Współpracy z Zagranic  zarówno na 2007, jak ią  

2008 rok – jako kontynuacja prac.

Radny oznajmił,  i  dzi ki temu projektowi b dzie mo na sfinansować materiały reklamowe,ż ę ę ż  

których brakuje. Według p. Kosowskiego warto głosować za tym.

  P. Pohoska zapytała, czy Karpacz podejmuje te uchwały równolegle z Kowarami oraz jaki jest 

jego wkład finansowy. 

  P. Kubarko wyja niła, e to Karpacz jest partnerem wiod cym, tote  „prowadzi” ów projekt, aś ż ą ż  

jego bud et wynosi 400 tys. zł.ż

  P. Mazurak chciał wiedzieć, czy nad wydatkami debatowała Komisja Bud etu, Planowania iż  

Finansów, gdy  podejmowane s  wa ne decyzje, a nie s  to małe pieni dze. Radny stwierdził, iż ą ż ą ą ż 
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budzi  to  w tpliwo ci,  poniewa  s  to  znaczne  rodki  dla  Miasta,  a  Sesj  zwołano  bezą ś ż ą ś ę  

zachowania 7 dni.

   Przewodnicz cy skonstatował, e w tym przypadku nale ało to zrobić do 7 dni.ą ż ż

 P.  Mazurak  wyraził  opini ,  i  podj cie  uchwały  dotycz cej  bud etu  powinno  zostaćę ż ę ą ż  

przedyskutowane  podczas  posiedzenia  Komisji  Bud etu.  Zdaniem  Radnego  decyzje  sż ą 

szczytne, lecz dobrze, gdyby informacje dostarczono wcze niej.ś

 Burmistrz  odparł,  e  nie  bez  kozery wspomniał  o  około  40 tysi cach zł,  które trzeba byż ą  

przeznaczyć  na  oznakowanie  ulic,  a  w  niniejszym  projekcie  wi kszo ć  rodków  zostanieę ś ś  

wykorzystanych na sfinansowanie publikacji, folderów itp. Burmistrz oznajmił, i  nie przera aż ż  

go kwota 54 tysi cy zł, gdy  jest to tylko 15% z uzyskanych rodków.ę ż ś

 P.  Kosowski  wyja nił,  e  po piech wynika z  faktu,  i  Ministerstwo Finansów wprowadziłoś ż ś ż  

zmiany,  w  wyniku  których  skorzystanie  z  generatora  wniosków  w  godzinach  pracy  lub 

popołudniowych  jest  prawie  niemo liwe.  Ponadto  w  tym  przypadku  nale y  dokonaćż ż  

tłumaczenia,  gdy  partner jest  z  Czech.  Kolejne utrudnienie,  to  ograniczona ilo ć  znaków.ż ś  

Ko cz c, Radny poprosił o wyrozumiało ć. ń ą ś

 P.  P dziwiatr  nadmieniła,  i  Komisja  Ładu i  Porz dku Publicznego przewidziała  realizację ż ą ę 

oznakowania ulic w 2008 roku.

17:43 – p. Kołodziej opu cił sal  konferencyjn . Radny nie uczestniczył w dalszej cz ciś ę ą ęś  

obrad.

 P. Pohoska poinformowała, e rozwa ano zwołanie Komisji Bud etu, Planowania i Finansów,ż ż ż  

lecz  ostatecznie  uznano,  i  skoro  sprawa  jest  pilna,  mo na  j  przedyskutować  w  pełnymż ż ą  

składzie Rady Miejskiej.

 P.  Bierowski poprosił  Skarbnika o wyja nienie,  czy podj cie niniejszej  uchwały spowodujeś ę  

konieczno ć wydatkowania z bud etu Miasta w 2009 roku ponad miliona zł.ś ż

 P. Ławer – wyja niaj c t  kwesti  – zaznaczył, e cz ć rodków przeznaczonych na ten celś ą ę ę ż ęś ś  

b dzie z pewno ci  wydana, gdy  jest to udział Gminy, je li za  przyznane zostanie 50%, trzebaę ś ą ż ś ś  

b dzie si  zastanowić, czy dalej – z własnych rodków – płacić za to. Podsumowuj c – Skarbnikę ę ś ą  

stwierdził,  i  trzeba  b dzie  wrócić  do  tematu,  gdy  Unia  Europejska  podejmie  decyzj  oż ę ę  

przekazaniu  dofinansowania,  niemniej  w  konstrukcji  bud etu  na  przyszły  rok  nale yż ż  

„zablokować” t  kwot .   ę ę

 Burmistrz skonstatował, e dzi ki temu projektowi mo na zaoszcz dzić, gdy  istnieje szansaż ę ż ę ż  

na wydanie zaledwie 15% kwoty, tote  nale y wzi ć udział w tym konkursie. Burmistrz dodał,ż ż ą  

i  po zako czeniu okresu projektowania, mo na b dzie zapomnieć o rodkach, a bior c podż ń ż ę ś ą  

uwag  turystyczny rozwój Miasta, nale y korzystać z ka dego programu. ę ż ż

 P.  Pohoska  przypomniała,  e  wnioski  składane  przez  Radnych  obligowały  Burmistrza  doż  

pisania projektów oraz ubiegania si  o rodki. Obecnie warto podj ć pozytywn  decyzj . ę ś ą ą ę

  P. Ławer stwierdził, i  problemem jest brak Wieloletniego Planu Inwestycyjnego – Miasto nież  

okre la bowiem priorytetów, lecz „łapie” pierwsze lepsze projekty. Skarbnik poinformował, eś ż  
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w przypadku tras narciarskich i  Sa  Rogatych zakładano,  i  Gmina poniesie  25% kosztówń ż  

zadania, a w rzeczywisto ci zapłacono 1/3.ś

Zdaniem p. Ławera czas najwy szy, by opracować WPI.ż

 Burmistrz - stwierdziwszy, e rozmowa ta powinna odbyć si  w jego gabinecie – wspomniał oż ę  

podpisaniu  zarz dzenie  dotycz cego  WPI,  informuj c,  i  p.  Ławer  b dzie  jedn  z  osóbą ą ą ż ę ą  

zajmuj cych si  t  spraw .ą ę ą ą

 P. Bierowski zauwa ył, e Radni nie otrzymali kompletu danych, a z tego, co si  dowiedział,ż ż ę  

mo liwo ć dofinansowania z Unii Europejskiej wynosi 85% warto ci zadania, jednak e mo e toż ś ś ż ż  

być 50 lub 40%. Radny zaznaczył, i  w przypadku zadania 1, przy braku dotacji z puli unijnej,ż  

prawdopodobnie taki  b dzie koniec.  Podsumowuj c,  p.  Bierowski  oznajmił,  e  trzeba sobieę ą ż  

zdać spraw , nad czym si  pracuje.ę ę

 P. Klepacz dodała, i  pytania Radnych nie wynikaj  z braku woli podj cia uchwały, lecz brakuż ą ę  

informacji, a nie spotkano si  tu na 3 minuty, by podnie ć r k  do góry, lecz wyja nić sytuacj ,ę ś ę ę ś ę  

co mo na było zrobić w trakcie posiedze  Komisji.ż ń

 P. Machnica oznajmił, e nie jest przeciwny projektowi, lecz jego realizacji w takiej formie,ż  

jako przykład podaj c umieszczenie panelu na cianie budynku Urz du Miejskiego w takimą ś ę  

stanie, w jakim jest ona obecnie. Radny przyznał, i  brakuje mu pewnych działa , gdy  – dlaż ń ż  

niego - owe projekty s  niekiedy oderwane od rzeczywisto ci.ą ś

 Burmistrz  stwierdził,  e  nale y  si  zastanowić,  czy  wydać  40  tysi cy  zł  na  oznakowanież ż ę ę  

Miasta,  czy  53  tysi ce  zł  i  oprócz  oznakowania  zdobyć  materiały  promocyjne,  mapą ę 

interaktywn , turystyczn  oraz punkt informacyjny, który mo e zostać zamieszczony w innymą ą ż  

miejscu. 

  P. Bierowski zapytał, o jakich 50 tysi cach mówi Burmistrz.ą

 P.  Pohoska  wyraziła  pogl d,  i  zapomina si ,  e  bud et  Miasta  nie  jest  zadłu ony,  a  je lią ż ę ż ż ż ś  

cokolwiek jest planowane, pokrywa si  to z nadwy ek z ubiegłego roku, dlatego te  nie nale yę ż ż ż  

panikować.

  P. Machnica odparł, e nie odbiera tego, jako obaw  Radnych, lecz ch ć uzyskania informacji,ż ę ę  

st d  pytanie  do  Skarbnika,  co  si  stanie  z  projektem,  gdy  Unia  Europejska  nie  przyznaą ę  

dofinansowania. 

  P. Kusznerczuk poinformowała, i  gdyby projekt nie przeszedł w tym programie, b d  kolejneż ę ą  

terminy, jak i mo liwo ć dokonania poprawek. ż ś

 P.  Kosowski  dodał,  e  w  przypadku  zdobycia  dofinansowania,  koszty  przygotowaniaż  

dokumentów s  wydatkiem kwalifikowanym.   ą

 Burmistrz  zaznaczył,  i  w  trakcie  podsumowania  Interregu  IIIA  dwa  projekty  z  Kowarż  

stawiane były za przykład, ponadto nie jest prawd , e Sanie Rogate nic nie dały, gdy  staj  sią ż ż ą ę 

one lokalnym produktem – ludzie zaczynaj  kojarzyć Kowary z t  imprez , a to było ide  owegoą ą ą ą  

przedsi wzi cia.ę ę

 P. Pohoska dodała, i  w Brukseli podkre lano, e najwi ksza szansa na zdobycie rodków toż ś ż ę ś  

EWT.

 P. Tryhubczak - nadmieniwszy, i  tego typu problemy maj  inne gminy – stwierdził, e trzebaż ą ż  
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„wej ć” w to, zainwestować pieni dze oraz ponie ć ryzyko.ś ą ś

  P. Tyrawa skwitował, i  ryzyko musi być szacowane, poniewa  tu chodzi o bud et Miasta.ż ż ż

 P.  Kubarko  zapewniła,  e  je li  przyznane  dofinansowanie  wyniesie  50%,  temat  podj tyż ś ę  

zostanie ponownie - mo liwa jest równie  rezygnacja.ż ż

Przewodnicz cy  poddał  pod  głosowanie  niniejszy  projekt.  Wzi ło  w  nim  udział  11ą ę  

Radnych (nieobecni: p. Ujma, p. Kołodziej, p. Ł giewka, p. Nowicki). Uchwała nr XXIV/118/08ą  

przyj ta została 11 głosami „za”, przy 1 „wstrzymuj cym si ”. ę ą ę

b)Wyra enia  zgody  na  podpisanie  porozumienia  o  współpracy  w  ramach  projektuż  

przeznaczonego  do  realizacji  ze  rodków  Programu  Operacyjnego  Współpracyś  

Transgranicznej Republika Czeska – Rzeczpospolita Polska 2007 – 2013 z Gmin  Karpacz orazą  

Pec pod Sne kou.ż  

Przewodnicz cy  poddał  pod  głosowanie  niniejszy  projekt.  Wzi ło  w  nim  udział  11ą ę  

Radnych (nieobecni: p. Ujma, p. Kołodziej, p. Ł giewka, p. Nowicki). Uchwała nr XXIV/119/08ą  

przyj ta została jednogło nie.ę ś

  

Przewodnicz cy ą o 18:15 zamkn ł XXIV Sesj  Rady Miejskiej w Kowarach.ą ę

Protokół sporz dziła:                                                     ą         Przewodnicz cyą

Sylwia W troba                                                            Rady Miejskiej w Kowarach    ą
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